
 

 

 

 

 

 

Expediente nº: Órgano Colegiado: 

PLN/2021/9 El Pleno 

 

DATOS DE LA CELEBRACIÓN DE LA SESIÓN 

Tipo de Convocatoria Ordinaria 

Fecha 22 de diciembre de 2021 

Duración Desde las 20:00 hasta las 21:50 horas 

Lugar Salón de plenos 

Presidida por Maria Luisa Almodóvar Torres 

Secretario Helena Beunza Ibáñez 

 

ASISTENCIA A LA SESIÓN 

DNI Nombre y Apellidos Asiste 

22661104D Bartolomé Cabo Bernabé SÍ 

22535084Y Inmaculada Beltrán Andrés SÍ 

48444717R Jaume Martínez Romero SÍ 

52658414Y Julio Berga Navarro SÍ 

52729171S M Pilar Miralles Camps SÍ 

24325541M Maria Luisa Almodóvar Torres SÍ 

48443347B Mario Zacares Romero SÍ 

73779821F Miquel Àngel Martinez Gascó SÍ 

29170419W Sergi Pastor Camisan SÍ 

48435427A Sonia Rodado Mora SÍ 

19887424Z Víctor Palanca Palau SÍ 

Excusas de asistencia presentadas: 
 

 

Una vez verificada por la Secretaria la válida constitución del órgano, la Presidenta abre sesión, 

procediendo a la deliberación sobre los asuntos incluidos en el Orden del Día 

 

A) PARTE RESOLUTIVA 

 

01.- Aprobación del acta de la sesión anterior. 

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento 

Por la Alcaldía-Presidencia se pregunta a los miembros del Pleno de la Corporación si alguno 
desea formular observaciones al acta de la sesión ordinaria anterior, celebrada el 26 de 

ACTA 
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octubre de 2021 y cuyo borrador ha sido distribuido con anterioridad a este acto, en atención 
a lo preceptuado por el artículo 91 del RD 2568/1986, de 28 de noviembre (ROF).  

Dada la palabra, por el Sr. portavoz del Partido Popular se hace referencia a la pregunta que 
realizó relativa a si las dos calles Luis Vives y Ramón y Cajal el CEU iba a coger más viales. 
La Alcaldesa señala que se corregirá. 

Sometido a votación el borrador del acta anterior, el Pleno de la Corporación, por 
UNANIMIDAD de los asistentes ACUERDA: 

PRIMERO Y UNICO.- Considerar aprobada el acta de la sesión ordinaria celebrada el 26 de 
octubre de 2021, ordenándose su transcripción al Libro de Actas del Pleno con las 
rectificaciones señaladas. 

 

02.- Toma de posesión del nuevo concejal Dn. Bartolomé Cabo Bernabeu. Expediente 
971/2021. 

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento 

Por parte de la Secretaría de la Entidad se exponen los antecedentes: 

ANTECEDENTES: 

Con fecha 28 de septiembre de 2021, Dña. María Boix Lluna, concejal del Grupo Municipal 
del Partido Popular, presentó escrito de renuncia de su cargo ante este Ayuntamiento con 
número de Registro de Entrada 2021-E-RC-1585. 

En cumplimiento del artículo 9.4 del Real Decreto 2586/1986, de 28 de noviembre, por el que 
se aprueba el Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las 
Entidades Locales, el Pleno de la Corporación, tomó conocimiento de la renuncia en la sesión 
ordinaria celebrada en fecha 26 de octubre de 2021. 

El Ayuntamiento solicitó a la Junta Electoral Central que le fuera enviada la credencial de Dn. 
Bartolomé Cabo Bernabé, siguiente en la lista de las Elecciones Municipales celebradas en 
fecha 26 de mayo de 2019. Dicha credencial fue recibida por el Ayuntamiento el día 19 de 
noviembre de 2021. 

Comprobado que, Dn. Bartolomé Cabo Bernabé ha presentado previamente su credencial, y 
la oportuna declaración de los Registros de intereses de los miembros de la Corporación 
conforme establece el art. 75.5 de la Ley 7/85, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del 
Régimen Local. 

Tras la exposición de los antecedentes, la Secretaria apunta que, por los motivos expuestos, 
el primer punto del Orden del día tras la aprobación del acta de la sesión anterior, es la 
aceptación de la toma de posesión del nuevo concejal Dn. Bartolomé Cabo Bernabé. 

Y para ello y cumpliendo con el procedimiento legalmente establecido, la Sra. Alcaldesa pasa 
a preguntar a Dn. Bartolomé Cabo Bernabé: 

«¿Juras o prometes por vuestra conciencia y honor cumplir fielmente las obligaciones del 
cargo de Concejal del Ayuntamiento de Alfara del Patriarca con lealtad al Rey, y guardar y 
hacer guardar la Constitución, como norma fundamental del Estado?» (Artículo 1 del Real 
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Decreto 707/1979, de 5 de abril, regulador de la fórmula para toma de posesión de cargos o 
funciones públicas). 

Dn. Bartolomé Cabo Bernabé respondió afirmativamente, utilizando la fórmula “Sí, juro por 
mi conciencia y honor cumplir fielmente las obligaciones del cargo de Concejal del 
Ayuntamiento de Alfara del Patriarca con lealtad al Rey, y guardar y hacer guardar la 
Constitución, como norma fundamental del Estado". 

Tras la toma de posesión como Concejal se incorpora a la sesión el Sr. Dn. Bartolomé Cabo 
Bernabé. 

 

03.- Felicitación agente de Policía Local. Expediente 730/2021. 

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento 

Visto que la Federación Española de Municipios y Provincias, en unión de la asociación 
Unijepol, otorgó a título individual con nombre y apellidos la "MEDALLA DE 
RECONOCIMIENTO AL SERVICIO EN LA PANDEMIA COVID-19" por sus servicios 
prestados durante la Pandemia en el año 2020 a Dña. Eva Temporal Alcayna, con DNI 
33458571-B. 

Recibido por este Ayuntamiento el citado diploma para su incorporación en el expediente 
personal de la agente la anotación de la Medalla. 

Por lo anteriormente expuesto, y sometido el asunto a votación por UNANIMIDAD, se 
ACUERDA: 

ÚNICO.- La FELICITACIÓN a la agente de Policía Local Dña. EVA TEMPORAL ALCAYNA, 
con DNI 33458571-B y número de agente 46025007, por sus servicios prestados durante la 
Pandemia en el año 2020. 

 

04.- Presupuesto 2022. Expediente 768/2021. 

Favorable 
Tipo de votación: Ordinaria 
A favor: 6, En contra: 5, Abstenciones: 0, Ausentes: 0 

Visto el expediente número 768/2021 para la aprobación del Presupuesto para 2022. 

A la vista del Dictamen Informativo Favorable de la Comisión Municipal Permanente y de 
Cuentas. 

Abierto el turno de palabra, el concejal del Grupo Popular Víctor Palanca, dice que en el 
Capítulo 2 de Gastos el PP piensa que es desmesurado en líneas generales. Y hay algunas 
partidas que o bien suprimiría o bien reduciría. Respecto a los gastos para edificios 
educativos, pregunta si en esa partida está el edificio de la Escoleta.  

La Alcaldesa responde que esa partida corresponde a la Escoleta. El Sr. Palanca manifiesta 
su conformidad ya que considera que es necesaria la adecuación del interior y exterior de 
las aulas.  
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El Sr. Palanca también se refiere a la aportación a la Mancomunidad el Carraixet que es muy 
superior a los ingresos por la Tasa de Residuos.  

La Alcaldesa explica la evolución de la prestación de servicios por parte de la mancomunidad 
y el incremento de gastos que implicara la futura aprobación del Plan de Residuos. Le invita 
a informarse más sobre los servicios que presta la mancomunidad. 

El portavoz del Grupo Compromís, Sergi Pastor, señala que también les llaman la atención 
algunas partidas, como los 5.000,00 euros para el Palau de la Señoría o la restauración de 
San Didac. Por otro lado considera que se reorienta la acción a la zona del Puntarró, y 
debería estar más diversificado. Avanzan su voto en contra porque en este último año han 
detectado algunas acciones con pocas explicaciones y tardías y porque sus mociones no 
han sido apoyadas por el equipo de gobierno.  

La Alcaldesa explica las cuestiones planteadas, haciendo hincapié en que todos los parques 
infantiles serán objeto de la atención del actual equipo de gobierno, y alguno de ellos ya se 
han arreglado. 

Por parte del Grupo Ciudadanos, Mario Zacares reitera las consideraciones anteriores.  

La Alcaldesa señala que hay un ajuste importante de ingresos debido a las últimas dudas 
legales generadas respecto del impuesto de incremento de valor de los terrenos de 
naturaleza urbana. Destaca también las novedades existentes, como por ejemplo la creación 
de una partida para bienestar animal. También destaca la importancia de las inversiones 
previstas como la adquisición de terrenos para el proyecto Balcons al Carraixet. También se 
hace referencia al escrito presentado por los representantes sindicales y se propone el 
tenerlo en consideración para la preparación de la Relación de Puestos de Trabajo.  

El portavoz del Grupo Popular, Víctor Palanca, manifiesta que sería adecuada la creación de 
una zona de aparcamiento para la gente del pueblo. Además aprovecha para felicitar a la 
corporación por la calidad de la información suministrada. También manifiesta su voluntad 
de que los niños que van al instituto tengan un medio de transporte propio.  

Respecto a las zonas de aparcamiento la Alcaldesa recuerda que ya está en funcionamiento 
una nueva zona de aparcamiento y que el parking propiedad del CEU San Pablo queda 
abierto todo el año a todas horas para los vecinos del pueblo.   

Por parte de la Alcaldesa se da cuenta de que en el seno de la mesa de negociación con la 
representación sindical se presentó el presupuesto habiendo sido presentado un escrito 
relativo a la modificación de las condiciones de trabajo de diversos puestos que se propone 
sean consideradas para su inclusión o no en el seno del procedimiento correspondiente que 
es la modificación de la relación de puestos de trabajo del Ayuntamiento, también en tramite.  

Sometido el asunto a votación, con los 6 VOTOS A FAVOR de los concejales del Grupo 
Socialista y los 5 VOTOS EN CONTRA de los concejales del Grupo Popular, Compromís y 
Ciudadanos, el Pleno de la Corporación, por MAYORÍA ABSOLUTA, ACUERDA: 

PRIMERO.- Aprobar el Presupuesto 2022. 

SEGUNDO.- Exponer al público el Presupuesto, previo anuncio en el Boletín Oficial de la 
Provincia de Valencia, por 15 días, durante los cuales los interesados podrán examinarlos y 
presentar reclamaciones ante el Pleno. El presente acuerdo sobre el presupuesto se 
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considerará definitivamente aprobado si durante el citado plazo no se hubiesen presentado 
reclamaciones. 

TERCERO.- Tomar en consideración el escrito presentado por parte de la representación 
sindical para su análisis en el seno del procedimiento de modificación de la Relación de 
Puestos de trabajo en trámite.  

 

05.- Modificación de Créditos. Expediente 874/2021. 

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento 

Vista la necesidad de efectuar una Transferencia de créditos Entre aplicaciones de gastos 
de distinta área de gasto, se instó mediante providencia de Alcaldía la iniciación de un 
expediente de modificación de créditos bajo la modalidad de Transferencia de créditos. 

Visto que se emitió Memoria del Alcaldía en la que se especificaban la modalidad de 
modificación del crédito, la financiación de la operación y su justificación. 

Visto que se emitió informe de Secretaría sobre la Legislación aplicable y el procedimiento a 
seguir. 

Visto que se emitió informe de Intervención por el que se informó favorablemente la 
propuesta de Alcaldía  

Visto el informe-propuesta de Secretaría y el Dictamen Informativo Favorable de la Comisión 
Municipal Permanente y de Cuentas. 

Sometido el asunto a votación, de conformidad con lo dispuesto en los artículos 177.2 del 
Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, aprobado por Real Decreto 
Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, y 22.2.e) de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de 
las Bases del Régimen Local, el Pleno de la Corporación, por UNANIMIDAD, ACUERDA: 

PRIMERO.- Aprobar el expediente de modificación de créditos n.º 12/2021 con la modalidad 
de Transferencia de créditos Entre aplicaciones de gastos de distinta área de gasto, como 
sigue continuación: 

Altas en Aplicaciones de Gastos 

Aplicación Descripción 
Créditos 
iniciales 

Transferencia 
de crédito 

Créditos 
finales 

Progr. Económica         

011  35900 
Comisiones 
bancarias y otros 
gastos financieros 

-1.311,14€ 3.000,00€ 1.688,86€ 
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011  91300 
Amortización 
préstamo l/p entes 
fuera del sector 

41.946,28 € 3.000,00€ 38.946,28€  

SEGUNDO.- Exponer este expediente al público mediante anuncio inserto en el tablón de 
edictos del Ayuntamiento y en el Boletín Oficial de la Provincia de Valencia, por el plazo de 
quince días, durante los cuales los interesados podrán examinarlo y presentar reclamaciones 
ante el Pleno. El expediente se considerará definitivamente aprobado si durante el citado 
plazo no se hubiesen presentado reclamaciones.  

 

06.- Aprobación del Calendario Fiscal 2022. Expediente 965/2021. 

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento 

Vista la documentación que obra en el expediente 965/2021 para la aprobación del 
Calendario Fiscal 2022. 

Visto el Dictamen Informativo Favorable de la Comisión Municipal Permanente y de Cuentas. 

A la vista de lo preceptuado en el RD 2568/1986, de 28 de noviembre, por el que se aprueba 
el Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades 
Locales, en relación con la Ley 7/1985, de 2 de abril, y demás disposiciones concordantes y 
de aplicación, el Pleno, por UNANIMIDAD, ACUERDA: 

PRIMERO.- Aprobar el Calendario Fiscal 2022 que queda fijado de la siguiente manera: 

1º PERIODO.- Del 1 de marzo al 29 de abril: 

• Impuesto sobre Bienes Inmuebles Urbanos (primer plazo). 

• Tasa por recogida de Residuos Sólidos Urbanos (primer semestre). 

• Impuesto sobre Bienes Inmuebles Rústicos. 
 

2º PERIODO.- Del 2 de mayo al 30 de junio: 

• Impuesto sobre Bienes Inmuebles Urbanos (segundo plazo). 

• Impuesto sobre Vehículos de Tracción Mecánica. 

• Tasa por Vados permanentes y Reservas de aparcamiento. 

• Tasa por Inspección de vehículos, calderas de vapor, motores, transformadores, 
ascensores, montacargas y otros aparatos e instalaciones análogas de 
establecimientos industriales y comerciales. 
 

3º PERIODO.- Del 1 de septiembre al 31 octubre:  

• Impuesto sobre Bienes Inmuebles Urbanos (tercer plazo). 

• Impuesto sobre Actividades Económicas. 

• Tasa por recogida de Residuos Sólidos Urbanos (segundo semestre). 

Indicar que los días de atención al público en el Ayuntamiento serán los martes no festivos, 
de 10:00 a 13:00 horas. 

SEGUNDO.- Que se publique anuncio del mismo en el Boletín Oficial de la Provincia y Tablón 
de Anuncios del Ayuntamiento para el conocimiento de las personas interesadas. 
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07.- Propuesta de aprobación de la Ordenanza Municipal reguladora de la Convivencia 
Ciudadana. Expediente 247/2021. 

Favorable 
Tipo de votación: Ordinaria 
A favor: 8, En contra: 0, Abstenciones: 3, Ausentes: 0 

Vista la documentación que obra en el expediente 247/2021 para la aprobación de una nueva 
Ordenanza Municipal reguladora de la Convivencia Ciudadana. 

Visto que con fecha 24 de noviembre de 2021 se expuso el proyecto de la ordenanza en el 
portal web del Ayuntamiento y no se han recibido propuestas de modificación y/o mejora. 

A la vista del Dictamen Informativo Favorable de la Comisión Municipal Permanente y de 
Cuentas. 
Presentada la nueva ordenanza municipal que se propone ante la necesidad de asegurar la 
convivencia ciudadana en el municipio. 

Toma la palabra el concejal responsable, Julio Berga y explica los objetivos y líneas de 
actuación a seguir con la nueva ordenanza.  

Dada palabra a los grupos municipales, el representante del Grupo Popular dice que se van 
a abstener porque considera que convivir es caminar por el pueblo y no pisar algo que no 
quieres por ejemplo, y esas actitudes incívicas también deben de ser reguladas, entre otras.  

El Sr. Berga clarifica que esta ordenanza se complementa con otra normativa municipal que 
existe actualmente y ya está en vigor, se puede leer si se pone en Google “ordenanzas 
municipales de Alfara del Patriarca”. 

Compromís avanza su voto a favor pero remarca la importancia de hacerla cumplir por falta 
de activos policiales.  

A la vista de lo preceptuado en el RD 2568/1986, de 28 de noviembre, por el que se aprueba 
el Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades 
Locales, en relación con la Ley 7/1985, de 2 de abril, y demás disposiciones concordantes y 
de aplicación, el Pleno de la Corporación, con los 8 VOTOS A FAVOR de PSOE y 
Compromís, y las 3 ABSTENCIONES de los Grupos Popular y Ciudadanos, lo que supone 
la mayoría absoluta legal, ACUERDA: 

PRIMERO.- Considerar aprobada de forma provisional Ordenanza Municipal reguladora de 
la Convivencia Ciudadana. 

SEGUNDO.- Exponer al público la ordenanza, previo anuncio en el Boletín Oficial de la 
Provincia de Valencia, por 30 días, durante los cuales las personas interesadas podrán 
examinarla y presentar reclamaciones y sugerencias ante el Pleno.  

TERCERO.- En el caso de que no se hubiera presentado ninguna reclamación o sugerencia 
durante el plazo establecido en el punto anterior, se entenderá definitivamente aprobada la 
Ordenanza Municipal reguladora de la Convivencia Ciudadana. 
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08.- Aprobación del II Plan Interno de Igualdad. Expediente 948/2021. 

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento 

Visto el acuerdo de Pleno celebrado en fecha 9 de febrero de 2017, en el que se aprobó por 
unanimidad el I Plan Municipal de Igualdad con vigencia hasta 2020. 

Examinado el expediente 948/2021 para la aprobación del II Plan interno de Igualdad "II Pla 
de l'Ajuntament d'Alfara del Patriarca 2021-2025". 

Vistas las actas de la Comisión de Igualdad en las que aprueban el citado plan y que éste 
fue ratificado en la Mesa de Negociación General celebrada el 25 de noviembre de 2021. 

Visto el Dictamen Informativo Favorable de la Comisión Municipal Permanente y de Cuentas. 

A la vista de lo preceptuado en el RD 2568/1986, de 28 de noviembre, por el que se aprueba 
el Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades 
Locales, en relación con la Ley 7/1985, de 2 de abril, y demás disposiciones concordantes y 
de aplicación, el Pleno de la Corporación, por UNANIMIDAD, ACUERDA: 

PRIMERO.- Considerar aprobado el "II Pla d'Igualtat d'Alfara del Patriarca" con vigencia 
2021-2025. 

 

09.- Adhesión a convenios marco en materia de embargos. Expediente 958/2021. 

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento 

A la vista del convenio marco entre la Generalitat y la Federación Valenciana de Municipios 
y Provincias, y el convenio en la misma materia con la AEAT en materia de embargos que 
obra en el expediente, así como el CONVENIO AEAT-FEMP EN MATERIA DE 
INTERCAMBIO DE INFORMACIÓN TRIBUTARIA Y COLABORACIÓN EN LA GESTIÓN 
RECAUDATORIA CON LAS ENTIDADES LOCALES, 

Visto el Dictamen Informativo Favorable de la Comisión Municipal Permanente y de Cuentas. 

A la vista de lo preceptuado en el RD 2568/1986, de 28 de noviembre, por el que se aprueba 
el Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades 
Locales, en relación con la Ley 7/1985, de 2 de abril, y demás disposiciones concordantes y 
de aplicación, el Pleno de la Corporación, por UNANIMIDAD, ACUERDA: 

PRIMERO.- Aprobar la adhesión al Convenio marco de colaboración entre la Generalitat y la 
Federación Valenciana de Municipios y Provincias, en el ámbito de la Comunitat Valenciana, 
en materia de embargos por deudas correspondientes a ingresos de derecho público a 
realizar fuera de sus respectivos ámbitos de competencia territorial. 

SEGUNDO.- Aprobar la adhesión al  CONVENIO AEAT-FEMP EN MATERIA DE 
INTERCAMBIO DE INFORMACIÓN TRIBUTARIA Y COLABORACIÓN EN LA GESTIÓN 
RECAUDATORIA CON LAS ENTIDADES LOCALES, 

TERCERO.- Facultar a la Alcaldesa para que lleve a cabo los trámites oportunos 
relacionados con dicha adhesión. 
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10.- Modificación de Estatutos del Consorcio Aigües de l'Horta. Expediente 981/2021. 

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento 

Visto el expediente número 981/2021 para la aprobación de la modificación de los 
Estatutos del Consorcio Aigües de l’Horta. 

Sometido el asunto a votación, por UNANIMIDAD, el Pleno de la Corporación ACUERDA: 

PRIMERO.- Aprobar la propuesta de modificación de los Estatutos del Consorcio Aigües de 
l'Horta. 

SEGUNDO.- Notificar el presente acuerdo al Consorcio Aigües de l'Horta. 

 

11.- Ratificación del Plan Local de Residuos. Expediente 951/2021. 

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento 

Visto que desde la Mancomunidad del Carraixet se ha aprobado el Plan Local de Residuos 
para los municipios que la conforman puesto que el servicio está mancomunado. 

Visto el Dictamen Informativo Favorable de la Comisión Municipal Permanente y de Cuentas. 

Expuesto el Plan Local de Residuos Local de Alfara del Patriarca. 

A la vista de lo preceptuado en el RD 2568/1986, de 28 de noviembre, por el que se aprueba 
el Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades 
Locales, en relación con la Ley 7/1985, de 2 de abril, y demás disposiciones concordantes y 
de aplicación, el Pleno de la Corporación, por UNANIMIDAD, ACUERDA: 

PRIMERO.- Ratificar el Plan Local de Residuos. 

SEGUNDO.- Notificar el presente acuerdo a la Mancomunitat del Carraixet. 

 

12.- Dar cuenta al Pleno de los compromisos renovados para 2050 para apoyar el Pacto 
Europeo de las Alcaldías. Expediente 903/2021. 

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento 

Por parte de la Sra. Alcaldesa, se da cuenta al Pleno de su expreso y pleno apoyo al Pacto 
Europeo de las Alcaldías, firmado el pasado 11 de noviembre de 2021, y presenta los 
compromisos renovados para 2050 que son los siguientes: 

• Compromiso con la neutralidad climática para 2050, reduciendo nuestras emisiones 
de GEI al menos en un 80% para 2050, y aumentando nuestra resiliencia para 
adaptarnos a los impactos del cambio climático, haciendo de la acción climática 
nuestra prioridad. 

• Involucrar a la ciudadanía, las empresas y a los gobiernos de diferentes 
administraciones en la transformación de nuestros sistemas social y económico, 
mediante el desarrollo de pactos locales sobre el clima. 
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• Actuar para iniciar y acelerar la transición incluyendo disposiciones para mitigar y 
adaptarse al cambio climático, sin dejar de ser inclusivo. 

• Formar redes con otros alcaldes y líderes Europeos y extra Europeos. 

Estos compromisos expuestos tienen como finalidad contribuir a los objetivos del Acuerdo 
de París y del Pacto Verde Europeo. 

 

13.- Dar cuenta al Pleno del Informe de Memoria Histórica. Expediente 704/2021. 

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento 

Por parte del concejal Jaume Martínez, se expone a la Comisión el procedimiento seguido y 
el estado actual del Informe de Memoria Histórica. 

El portavoz del Partido Popular señala que de momento prefiere no decir nada y manifestarse 
con motivo de la moción presentada por el Grupo Compromís. 

 

14.- Moción presentada por el Grupo Compromís para la retirada de elementos y placas 
franquistas del municipio. 

Desfavorable 
Tipo de votación: Ordinaria 
A favor: 2, En contra: 9, Abstenciones: 0, Ausentes: 0 

El Concejal del Grupo Compromís, Sergi Pastor, procede a leer la moción, cuyo tenor literal 
es el siguiente: 

"EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

Recentment,  patim un  augment de l'enaltiment del  franquisme als   nostres  carrers, l'arribada de 
l'extrema dreta a les  institucions i el seu emblanquiment de la dictadura franquista ha  normalitzat el 
període més fosc de la nostra història de l'últim segle. 

Després de 40 anys des de la mort del dictador, els  nostres carrers no poden seguir tenint símbols que 
exalten, personalment o col·lectivament, la sublevació militar  de la Guerra Civil i de la repressió de la 
Dictadura. 

Per aquest motiu, i en compliment de l'article 15.1 de la Llei 52/2007 de 26 de desembre, per la qual es 
reconeixen  i amplien drets i s'estableixen  mesures en favor  dels qui  van  patir  persecució o violència 
durant la guerra civil i la dictadura: 

“Les  Administracions públiques, en l'exercici  de les  seues competències, prendran les  mesures 
oportunes per  a la retirada d'escuts, insígnies, plaques i altres objectes o esments commemoratius 
d'exaltació, personal o  col·lectiva, de la  revolta militar, de la  Guerra Civil i de la  repressió de la 
Dictadura. Entre aquestes mesures podrà incloure’s la retirada de subvencions o ajudes públiques.”  

i l'article 39 de la Llei 14/2017, de 10 de novembre, de memòria democràtica i per a la convivència de 
la Comunitat Valenciana: 

1.  L’exhibició  pública  d’escuts,  insígnies, plaques  i  altres  objectes  o   mencions,  com  ara  el 
nomenclàtor de carrers, inscripcions i altres elements adossats  a edificis públics o situats a la via 
pública, realitzats en commemoració, exaltació o  enaltiment  individual o  col·lectiu de la  revolta 
militar  de 1936  i del  franquisme, dels seus dirigents o de les  organitzacions que van  sustentar  el 
règim dictatorial es considera contrària a la memòria democràtica i a la dignitat de les víctimes. 
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2.   Les  administracions  públiques  de  la  Comunitat  Valenciana,  en  l’exercici  de  les  seues 
competències i  de conformitat amb   el  que estableix l’apartat  primer, adoptaran  les   mesures 
necessàries per  a retirar o eliminar els elements contraris a la memòria democràtica, sense perjudici 
de les  actuacions que les  víctimes, els  seus  familiars o les  entitats memorialistes puguen dur  a 
terme en defensa del seu dret a l’honor i la dignitat.  

3. Quan els  elements contraris a la memòria democràtica estiguen col·locats en edificis de caràcter 
privat amb  projecció a un  espai visible d’accés o ús públic, les  persones propietàries hauran de retirar-
los o eliminar-los. 

4. Quan els  elements contraris a la memòria democràtica estiguen col·locats en edificis de caràcter 
públic, les institucions o les persones jurídiques titulars seran responsables de retirar-los o eliminar- los. 

5. Per  a determinar els  elements contraris a la memòria democràtica que no  hagen sigut retirats o 
eliminats voluntàriament, es constituirà una comissió tècnica dependent de l’Institut Valencià de la 
Memòria Democràtica, els  Drets Humans i les  Llibertats Públiques, que elaborarà una relació dels 
elements que s’han de retirar o eliminar. La seua com- posició, la forma d’integració, la dependència 
jeràrquica, les  funcions i les  competències, les  regles de funcionament i d’altres requisits exigits 
legalment s’establiran  reglamentàriament. L’òrgan  directiu de l’Institut Valencià  de la  Memòria 
Democràtica, els  Drets Humans i les  Llibertats Públiques notificarà a les  persones titulars dels 
elements inclosos en aquesta relació l’incompliment de la seua obligació d’eliminar-los o retirar-los. 

6. En el cas que es poguera considerar que concorren raons artístiques o arquitectòniques per  al 
manteniment dels elements contraris a la memòria democràtica, es podrà demanar l’assessorament 
tècnic de la conselleria competent en matèria de patrimoni històric i cultural o del  comitè tècnic 
d’experts creat a aquest efecte  com a grup de treball adscrit a l’Institut Valencià  de la Memòria 
Democràtica, els Drets Humans i les Llibertats Públiques. 

7. Si no  es produeix de manera voluntària la retirada o l’eliminació dels elements a què es refereix 
aquest  article, l’Institut Valencià  de la  Memòria Democràtica,  els  Drets Humans i les  Llibertats 
Públiques incoarà d’ofici el procediment per retirar els elements esmentats. 

8. En tot cas es donarà tràmit d’audiència a les  persones interessades per  un  termini  màxim  de 
quinze dies hàbils. La resolució motivada que finalitze el procediment haurà de dictar-se i notificar- se 
en el  termini  màxim  de tres mesos, comptadors des del  dia  de l’acord  d’inici.  Transcorregut aquest 
termini, es produirà la caducitat del procediment. 

9. La resolució per la qual s’acorde la retirada d’elements contraris a la memòria democràtica recollirà 
el termini per  a efectuar-la i serà executiva, sense perjudici dels recursos que puguen interposar- s’hi. 
Si escau, podrà acordar-se’n la conservació en lloc adequat a efectes històrics o científics. 

10. Transcorregut el termini donat sense que s’hagen retirat els  elements esmentats, la Generalitat 
podrà retirar-los subsidiàriament, d’acord amb el que preveu la legislació vigent. 

11.  La conselleria competent  en matèria de memòria històrica i democràtica, amb  la  informació 
facilitada per   l’Institut Valencià  de la  Memòria Democràtica,  els   Drets Humans i les   Llibertats 
Públiques, inclourà en l’informe anual de seguiment previst en l’article 43 un apartat específic sobre el 
compliment de la retirada o l’eliminació dels ele- ments contraris a la memòria democràtica.  

Per tot allò esmentat, proposem al ple de l'Ajuntament d'Alfara els següents: 

ACORDS 

PRIMER.- Iniciar els tràmits per  a la retirada de la rajola commemorativa que es troba als coneguts 
com “Pisos de la paz” amb  el lema “Organización sindical española. Grupo la paz. 60 viviendas año 
1970” amb l’escut de la Falange. 
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SEGON.-   Iniciar  els  tràmits per  a la retirada de la rajola commemorativa de la font que es troba en 
el camí cap al barranc amb el lema “25 años de paz Alfara del Patriarca”. 

TERCER.- Que   l’Ajuntament  d’Alfara  assumisca les   despeses  ocasionades per   aquestes accions 
contemplades en els punts primer i segon. 

TERCER.- Refermar el compromís de l’Ajuntament d’Alfara amb  la memòria democràtica i el respecte 
a les víctimes del franquisme." 

El portavoz de Compromís, tras explicar la moción, indica que desconocían la realización de 
un estudio específico, pero ahora entienden que ese estudio apoya la moción.  

Por parte del portavoz del PP, se manifiesta que el contenido del informe es poco interesante, 
y destaca la existencia de 60 viviendas sociales construidas en Alfara en los años 60, eso es 
lo importante y no unas placas que no tiene la mayor importancia y además casi no se ven. 
Respecto a la fuente de Carpesa, respecto a San Isidre él se quedaría con la ley de amnistía y 
el referéndum de 1978 y las elecciones de 1979, hay una parte positiva en la memoria 
histórica.  

Compromís dice que existe una ley que se ha de cumplir.  

Por parte del concejal responsable del área, Jaume Martínez, se manifiesta la falta de criterio 
del grupo Compromís al presentar una moción para la realización de unas acciones que ya 
estaban siendo trabajadas por el equipo municipal, una vez más. Destaca la necesidad de 
trabajar con seriedad los temas que se traen al Pleno. 

Por parte de Compromís se dice que ellos no sabían nada. 

La Alcaldesa propone que se quiten los tres primeros puntos ya que ya se están haciendo, 
por lo que no tiene sentido votar que se haga algo que ya se está haciendo. 

Compromís señala que no quita los tres puntos. 

Sometido el asunto a votación, el Pleno de la Corporación, con los 2 VOTOS A FAVOR del 
Grupo Compromís, y los 9 VOTOS EN CONTRA de los Grupos PSOE, PP y Ciudadanos, 
ACUERDA: 

ÚNICO.- No aprobar la moción. 

 

15.- Moción presentada por el Grupo Compromís para que vuelvan a impartirse los 
cursos de valenciano para personas adultas. 

Favorable 
Tipo de votación: Ordinaria 
A favor: 8, En contra: 0, Abstenciones: 3, Ausentes: 0 

El Concejal del Grupo Compromís, Sergi Pastor, procede a leer la moción, cuyo tenor literal 
es el siguiente: 

"EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

Encara que hauria de ser un assumpte conegut, superat i assumit, la llei reconeix l'oficialitat del valencià 
tant a la Constitució Espanyola com a l'Estatut d’Autonomia. Si repassem l'article 3 de la citada 
Constitució, diu: 
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1. El castellà és la llengua espanyola oficial de l'Estat. Tots els espanyols tenen el deure de 
conéixer-la i el dret a usar-la. 

2. Les altres llengües de l'Estat seran també oficials en les respectives Comunitats Autònomes 
d'acord amb els seus Estatuts. 

I també, el nostre Estatut, a l'article 6, expressa, entre d'altres: 

• L'idioma valencià és l'oficial al País Valencià, igual que ho és el castellà, que és l'idioma oficial 
de l'Estat. Tots tenen dret a conèixer-los i a usar-los i a rebre l'ensenyament del, i en, idioma 
valencià. 

• La Generalitat garantirà l'ús normal i oficial de les dos llengües, i adoptarà les mesures 
necessàries per tal d'assegurar-ne el seu coneixement. 

• Ningú no podrà ser discriminat per raó de la seua llengua. 

• S'atorgarà especial protecció i respecte a la recuperació del valencià. 

La Llei d'Ús i Ensenyament del Valencià de novembre de 1983 també expressa que el valencià, com a 
llengua pròpia del País Valencià, ho és també de la Generalitat i de la seua administració pública, de 
l'Administració Local i de les altres Corporacions i Institucions Públiques depenent de la Generalitat. 

Els valencià, com a llengua minoritzada, necessita la seua promoció, ús i defensa en tots els àmbits de 
la societat, també des de les institucions. 

Amb l’arribada de la pandèmia, els cursos de valencià per a persones adultes van ser suspesos. 
Aquestes activitats serveixen per promocionar el valencià i per garantir l’us de la nostra llengua en 
persones adultes. Creiem que per a una defensa i bon us del valencià, aquests tipus d’activitats son 
ben necessàries en un poble com Alfara. 

Pels motius exposats anteriorment, sol·licitem al Ple de l’Ajuntament d’Alfara l’adopció dels següents: 

ACORDS 

PRIMER.- Instar a l’Ajuntament d’Alfara a reprendre els cursos de valencià per a persones adultes que 
van ser suspesos amb motiu de la pandèmia." 

Tras la exposición de la moción, Sergi Pastor anuncia que modifican la moción introduciendo 
“En concreto B2 y B1”, modificación que se acepta. 

El portavoz del PP avanza que se van a abstener porque no están de acuerdo en varios 
aspectos.  

El concejal responsable de educación, Jaume Martínez manifiesta que dado el cambio de 
redacción propuesta por Compromís, el equipo de gobierno se compromete a hacerlo 
realidad de manera reglada.  

Sometido el asunto a votación, el Pleno de la Corporación, con los 8 VOTOS A FAVOR de 
PSOE y Compromís y las abstenciones de Partido Popular y Ciudadanos, lo que supone la 
mayoría absoluta, ACUERDA: 

PRIMERO.- Aprobar la moción presentada por el Grupo Compromís con la modificación 
planteada. 
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SEGUNDO.- Retomar los cursos de valencià, en concreto los niveles B1 y B2, suspendidos 
con motivo de la pandemia. 

 

16.- Moción presentada por el Grupo Compromís para incentivar el uso de vehículos 
eléctricos. 

Favorable Tipo de votación: Unanimidad/Asentimiento 

El Concejal del Grupo Compromís, Sergi Pastor, procede a leer la moción, cuyo tenor literal 
es el siguiente: 

"EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

L'evolució de la tecnologia per a la Mobilitat Elèctrica ha fet un salt qualitatiu molt important els últims 
10 anys que s'ha demostrat amb un augment significatiu de l'autonomia dels vehicles. La millora de les 
prestacions de les bateries de liti per a ordinadors portàtils i aparells de telefonia mòbil ha contribuït en 
aquest sentit, obtenint bateries amb una capacitat i una eficiència energètica cada vegada més grans. 
Actualment els Vehicles Elèctrics (VE) estan cridats a substituir progressivament la tecnologia dominant 
basada en la crema d’hidrocarburs d’origen fòssil. 

El preu que hem hagut de pagar a nivell mundial per la mala gestió d’aquests recursos energètics els 
últims 150 anys és descomunal: el conjunt de drames socials (les guerres i la misèria) és esgarrifós i el 
caos mediambiental originat per la massiva emissió de gasos d'efecte hivernacle és de proporcions 
inimaginables. Tot açò fa que l'electrificació dels automòbils i d'altres vehicles siga important i prioritari 
els propers 50 anys. 

Des de Compromís Alfara creiem que cal actuar localment i posar al nostre municipi les eines 
necessàries per tal de promoure l'Eficiència Energètica i la Mobilitat Sostenible i en aquest sentit els 
vehicles Elèctrics són una molt bona solució 

ACORDS 

PRIMER.- Instar a l’Ajuntament d’Alfara a que estudie i planifique la instal·lació dels punts de càrrega 
per a vehicles elèctrics necessaris. 

SEGON.- Planificar la substitució gradual de les flotes de vehicles d'ús municipal amb motors de 
combustió per vehicles elèctrics, així com l'habilitació dels aparcaments on es guarden per a permetre 
la seua recàrrega. 

TERCER.- Promoure la instal·lació de punts de càrrega en els aparcaments de residents, mitjançant 
campanyes de conscienciació sobre els avantatges del cotxe elèctric. 

QUART.- Modificar l’ordenança corresponent reguladora de l’impost de béns immobles per a incorporar 
una bonificació a la taxa a pagar en les obres d’adequació dels garatges comunitaris o particulars per 
a la càrrega de les bateries dels vehicles elèctrics." 

El portavoz del PP pide una aclaración ya que ellos hacen alusión a la instalación de puntos 
de recarga en aparcamientos y él propone que se hagan los puntos también en la via pública.  

El concejal responsable del área, Julio Berga, procede en su intervención a explicar todos 
los trabajos y estudios técnicos que se están haciendo a nivel estratégico en el municipio, 
PMUS, PUAM, Estrategia de vivienda. También señala que existen numerosas subvenciones 
para los particulares. Respecto al sentido de voto dice que cuando ya se ha hecho algo, no 
se puede votar a favor de pedir que se haga, por el mero hecho de que ya se está haciendo.  
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Interviene la Alcaldesa y señala que se propone a Compromís la eliminación del punto 4 para 
poder votarla a favor.  

Compromís acepta la eliminación del punto 4 de la moción.  

Sometido el asunto a votación, el Pleno de la Corporación, por UNANIMIDAD, ACUERDA: 

PRIMERO.- Aprobar la moción presentada por el Grupo Compromís. 

SEGUNDO.- Estudiar y planificar la instalación de los puntos de carga para vehículos 
eléctricos.  

TERCERO.- Planificar la sustitución gradual de las flotas de vehículos de uso municipal con 
motores de combustión por vehículos eléctricos, así como la habilitación de aparcamientos 
donde se guardan para permitir su recarga. 

CUARTO.- Promover la instalación de puntos de carga en los aparcamientos de residentes 
mediante campañas de concienciación del coche eléctrico. 

 

B) ACTIVIDAD DE CONTROL 

 

17.- Dar cuenta al Pleno de las resoluciones de Alcaldía desde el 22 de octubre hasta 
el 19 de diciembre de 2021. 

Se da cuenta por la Sra. Alcaldesa de las resoluciones de Alcaldía dictadas. 

 

C) RUEGOS Y PREGUNTAS 

 

18.- Compromís plantea un ruego para aumentar la limpieza viaria sobre todo en la 
zona de la plaza 9 d'Octubre. 

El portavoz del Grupo Compromís plantea un ruego de que se aumente la limpieza en el 
pueblo, sobre todo en la zona de 9 d'Octubre. 

 

19.- Compromís plantea una pregunta sobre el parking de la zona de los paelleros. 

El portavoz del grupo Compromís si falta alguna acción a realizar en la zona del parking de 
la zona de los paelleros puesto que era una de las peticiones de los Presupuestos 
Participativos. 

El concejal de urbanismo responde que solo falta pintar las plazas de aparcamiento. 
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20.- Compromís hace una pregunta respecto a la Ordenanza Municipal de Reparto de 
publicidad. 

El portavoz del grupo Compromís indica que la ordenanza prohíbe el reparto de publicidad 
en soporte papel y colgar anuncios en fachadas y mobiliario urbano. Afirma que ha observado 
que hay unas banderas del CEU colgadas en espacio público.  

El concejal responsable responde que eso es diferente de una publicidad en papel pegada 
en la fachada, se trata de una institución y esas banderolas no tienen finalidad comercial. 

 

21.- Compromís pregunta acerca del acceso al Registro de Entrada. 

El grupo Compromís manifiesta que en la Comisión Municipal Permanente y de Cuentas se 
preguntó si se podía acceder libremente al Registro de Entrada, y que parece que en otros 
municipios sí se da este acceso. En concreto señala que quiere saber el coste de la 
realización de un vídeo reciente. 

La Alcaldesa contesta que el vídeo al que hacen referencia tuvo un coste cero puesto que es 
una actividad subvencionada. 

 

22.- El Partido Popular pregunta sobre el cambio de nombre de una calle. 

El portavoz del Partido Popular pregunta si algún vecino preguntó por el cambio de nombre 
de la calle Assegadors. 

El concejal de urbanismo contesta que cree que por registro de entrada no existe, sino que 
fue el buzón de sugerencias y se le contestó porque también hacía referencia a otras 
cuestiones. 

El concejal del Partido Popular insiste en que sí se presentó un registro de entrada y la 
persona interesada quiere que se le conteste. 

La Alcaldesa dice que se le contestará. 

 

DOCUMENTO FIRMADO ELECTRÓNICAMENTE 
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Forme expedient nº: Òrgan Col·legiat: 

PLN/2021/9 El Ple 

 

DADES DE LA CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ 

Tipus de Convocatòria Ordinària 

Data 22 de desembre de 2021 

Durada Des de les 20:00 fins a les 21:50 hores 

Lloc Saló de plens 

Presidida per Maria Luisa Almodóvar Torres 

Secretari Helena Beunza Ibáñez 

 

ASSISTÈNCIA A la SESSIÓ 

DNI Nom i Cognoms Assisteix 

22661104D Bartolomé Cabo Bernabé SÍ 

22535084I Inmaculada Beltrán Andrés SÍ 

48444717R Jaume Martínez Romero SÍ 

52658414I Julio Berga Navarro SÍ 

52729171S M Pilar Miralles Camps SÍ 

24325541M Maria Luisa Almodóvar Torres SÍ 

48443347B Mario Zacares Romero SÍ 

73779821F Miquel Àngel Martinez Gascó SÍ 

29170419W Sergi Pastor Camisan SÍ 

48435427A Sonia Rodado Mora SÍ 

19887424Z Víctor Palanca Palau SÍ 

Excuses d'assistència presentades: 
 

 

Una vegada verificada per   la Secretaria la vàlida constitució de l'òrgan, la Presidenta obri sessió, 

procedint a la deliberació sobre els assumptes incidies en l'Ordre del Dia. 

 

A) PARTI RESOLUTIVA 

 

01.- Aprovació de l'acta de la sessió anterior. 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

Per l'Alcaldia-Presidència es pregunta als membres del Ple de la Corporació si algun desitja 
formular observacions a l'acta de la sessió ordinària anterior, celebrada el 26 d'octubre de 

ACTA 
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2021 i l'esborrany del qual ha sigut distribuït amb anterioritat a aquest acte, en atenció al 
preceptuat per l'article 91 del RD 2568/1986, de 28 de novembre (ROF).  

Donada la paraula, el Sr. portaveu del Partit Popular es fa referència a la pregunta que va 
realitzar relativa a si els dos carrers Luis Vives i Ramón y Cajal el CEU anava a agafar més 
vials. L'Alcaldessa  assenyala que es corregirà. 

Sotmès a votació l'esborrany de l'acta anterior, el Ple de la Corporació, per UNANIMITAT 
dels assistents ACORDA: 

PRIMER I UNICO.- Considerar aprovada l'acta de la sessió ordinària celebrada el 26 
d'octubre de 2021, ordenant-se la seua transcripció al Llibre d'Actes del Ple amb les 
rectificacions assenyalades. 

 

02.- Presa de possessió del nou regidor Sr. Bartolomé Cabo Bernabeu. Expedient 
971/2021. 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

Per part de la Secretaria de l'Entitat s'exposen els antecedents: 

ANTECEDENTS: 

Amb data 28 de setembre de 2021, Sra. María Boix Lluna, regidor del Grup Municipal del 
Partit Popular, va presentar escrit de renúncia del seu càrrec davant aquest Ajuntament amb 
nombre de Registre d'Entrada 2021-I-RC-1585. 

En compliment de l'article 9.4 del Reial decret 2586/1986, de 28 de novembre, pel qual 
s'aprova el Reglament d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, 
el Ple de la Corporació, va prendre coneixement de la renúncia en la sessió ordinària 
celebrada en data 26 d'octubre de 2021. 

L'Ajuntament va sol·licitar a la Junta Electoral Central que li fora enviada la credencial de Sr. 
Bartolomé Cabo Bernabé, següent en la llista de les Eleccions Municipals celebrades en data 
26 de maig de 2019. Aquesta credencial va ser rebuda per l'Ajuntament el dia 19 de 
novembre de 2021. 

Comprovat que, Sr. Bartolomé Cabo Bernabé ha presentat prèviament la seua credencial, i 
l'oportuna declaració dels Registres d'interessos dels membres de la Corporació conforme 
estableix l'art. 75.5 de la Llei 7/85, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases del Règim Local. 

Després de l'exposició dels antecedents, la Secretària apunta que, pels motius exposats, el 
primer punt de l'Ordre del dia després de l'aprovació de l'acta de la sessió anterior, és 
l'acceptació de la presa de possessió del nou regidor Sr. Bartolomé Cabo Bernabé. 

I per a açò i complint amb el procediment legalment establit, la Sra. Alcaldessa passa a 
preguntar a Sr. Bartolomé Cabo Bernabé: 

«Jures o promets per la vostra consciència i honor complir fidelment les obligacions del càrrec 
de Regidor de l'Ajuntament d'Alfara del Patriarca amb lleialtat al Rei, i guardar i fer guardar 
la Constitució, com a norma fonamental de l'Estat?» (Article 1 del Reial decret 707/1979, de 
5 d'abril, regulador de la fórmula per a presa de possessió de càrrecs o funcions públiques). 
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Sr. Bartolomé Cabo Bernabé va respondre afirmativament, utilitzant la fórmula “Sí, jure per 
la meua consciència i honor complir fidelment les obligacions del càrrec de Regidor de 
l'Ajuntament d'Alfara del Patriarca amb lleialtat al Rei, i guardar i fer guardar la Constitució, 
com a norma fonamental de l'Estat". 

Després de la presa de possessió com a Regidor s'incorpora a la sessió el Sr. Bartolomé 
Cabo Bernabé. 

 

03.- Felicitació agent de Policia Local. Expedient 730/2021. 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

Vist que la Federació Espanyola de Municipis i Províncies, en unió de l'associació Unijepol, 
va atorgar a títol individual amb nom i cognoms la "MEDALLA DE RECONEIXEMENT Al 
SERVEI EN LA PANDÈMIA COVID-19" pels seus serveis prestats durant la Pandèmia l'any 
2020 a Sra. Eva Temporal Alcayna, amb DNI 33458571-B. 

Rebut per aquest Ajuntament el citat diploma per a la seua incorporació en l'expedient 
personal de l'agent l'anotació de la Medalla. 

Per l'anteriorment exposat, i sotmès l'assumpte a votació per UNANIMITAT, s'ACORDA:.  

ÚNIC.- La FELICITACIÓ a l'agent de Policia Local Sra. EVA TEMPORAL ALCAYNA, amb 
DNI 33458571-B i nombre d'agent 46025007, pels seus serveis prestats durant la Pandèmia 
l'any 2020. 

 

04.- Pressupost 2022. Expedient 768/2021. 

Favorable 
Tipus de votació: Ordinària 
A favor: 6, En contra: 5, Abstencions: 0, Absents: 0 

Vist l'expedient número 768/2021 per a l'aprovació del Pressupost per a 2022. 

A la vista del Dictamen Informatiu Favorable de la Comissió Municipal Permanent i de 
Comptes. 

Obert el torn de paraula, el regidor del Grup Popular Víctor Palanca, diu que en el Capítol 2 
de Despeses el PP pensa que és desmesurat en línies generals. I hi ha algunes partides que 
o bé suprimiria o bé reduiria. Respecte a les despeses per a edificis educatius, pregunta si 
en aqueixa partida està l'edifici de l'Escoleta.  

L'Alcaldessa  respon que aqueixa partida correspon a l'Escoleta. El Sr. Palanca manifesta la 
seua conformitat ja que considera que és necessària l'adequació de l'interior i exterior de les 
aules.  

El Sr. Palanca també es refereix a l'aportació a la Mancomunitat el Carraixet que és molt 
superior als ingressos per la Taxa de Residus.  

L'Alcaldessa  explica l'evolució de la prestació de serveis per part de la mancomunitat i 
l'increment de despeses que implicara la futura aprovació del Pla de Residus. Li convida a 
informar-se més sobre els serveis que presta la mancomunitat. 
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El portaveu del Grup Compromís, Sergi Pastor, assenyala que també els criden l'atenció 
algunes partides, com els 5.000,00 euros per al Palau de la Senyoria o la restauració de Sant 
Didac. D'altra banda  considera que es reorienta l'acció a la zona del Puntarró, i hauria d'estar 
més diversificat. Avancen el seu vot en contra perquè en aquest últim any han detectat 
algunes accions amb poques explicacions i tardanes i perquè les seues mocions no han sigut 
recolzades per l'equip de govern.  

L'Alcaldessa  explica les qüestions plantejades, posant l'accent que tots els parcs infantils 
seran objecte de l'atenció de l'actual equip de govern, i algun d'ells ja s'han arreglat. 

Per part del Grup Ciutadans, Mario Zacares reitera les consideracions anteriors.  

L'Alcaldessa  assenyala que hi ha un ajust important d'ingressos a causa dels últims dubtes 
legals generades respecte de l'impost d'increment de valor dels terrenys de naturalesa 
urbana. Destaca també les novetats existents, com per exemple la creació d'una partida per 
a benestar animal. També destaca la importància de les inversions previstes com l'adquisició 
de terrenys per al projecte Balcons al Carraixet. També es fa referència a l'escrit presentat 
pels representants sindicals i es proposa el tenir-ho en consideració per a la preparació de la 
Relació de Llocs de treball.  

El portaveu del Grup Popular, Víctor Palanca, manifesta que seria adequada la creació d'una 
zona d'aparcament per a la gent del poble. A més aprofita per a felicitar a la corporació per 
la qualitat de la informació subministrada. També manifesta la seua voluntat que els xiquets 
que van a l'institut tinguen un mitjà de transport propi.  

Respecte a les zones d'aparcament l'Alcaldessa  recorda que ja està en funcionament una 
nova zona d'aparcament i que el pàrquing propietat del CEU Sant Pablo queda obert tot l'any 
a tota hora per als veïns del poble.   

Per part de l'Alcaldessa s'adona que en el si de la Mesa de Negociació amb la representació 
sindical es presenta el pressupost, havent sigut presentat un escrit relatiu a la modificació de 
les condicions de treball de diversos llocs que es proposa siguen considerades per a la seua 
inclusió o no en el si del procediment corresponent que és la modificació de la relació de llocs 
de treball de l'Ajuntament, també en tramite.  

Sotmès l'assumpte a votació, amb els 6 VOTS A favor dels regidors del Grup Socialista i els 
5 VOTS EN CONTRA dels regidors del Grup Popular, Compromís i Ciutadans, el Ple de la 
Corporació, per MAJORIA ABSOLUTA, ACORDA: 

PRIMER.- Aprovar el Pressupost 2022. 

SEGON.- Exposar al públic el Pressupost, previ anunci en el Butlletí Oficial de la Província 
de València, per 15 dies, durant els quals els interessats podran examinar-los i presentar 
reclamacions davant el Ple. El present acord sobre el pressupost es considerarà 
definitivament aprovat si durant el citat termini no s'hagueren presentat reclamacions. 

TERCER.- Prendre en consideració l'escrit presentat per part de la representació sindical per 
a la seua anàlisi en el si del procediment de modificació de la Relació de Llocs de treball en 
tràmit.  
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05.- Modificació de Crèdits. Expedient 874/2021. 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

Vista la necessitat d'efectuar una Transferència de crèdits Entre aplicacions de despeses de 
diferent àrea de despesa, es va instar mitjançant providència d'Alcaldia la iniciació d'un 
expedient de modificació de crèdits sota la modalitat de Transferència de crèdits. 

Vist que es va emetre Memòria de l'Alcaldia en la qual s'especificaven la modalitat de 
modificació del crèdit, el finançament de l'operació i la seua justificació. 

Vist que es va emetre informe de Secretaria sobre la Legislació aplicable i el procediment a 
seguir. 

Vist que es va emetre informe d'Intervenció pel qual es va informar favorablement la proposta 
d'Alcaldia  

Vist l'informe-proposat per Secretaria i el Dictamen Informatiu Favorable de la Comissió 
Municipal Permanent i de Comptes. 

Sotmès l'assumpte a votació, de conformitat amb el que es disposa en els articles 177.2 del 
Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat per Reial decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, i 22.2.i) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases del 
Règim Local, el Ple de la Corporació, per UNANIMITAT, ACORDA: 

PRIMER.- Aprovar l'expedient de modificació de crèdits n.º 12/2021 amb la modalitat de 
Transferència de crèdits Entre aplicacions de despeses de diferent àrea de despesa, com 
segueix continuació: 

Altes en Aplicacions de Despeses 

Aplicació Descripció 
Crèdits 
inicials 

Transferència 
de crèdit 

Crèdits 
finals 

Progr. Econòmica         

011  35900 

Comissions 
bancàries i altres 
despeses 
financeres 

-1.311,14€ 3.000,00€ 1.688,86€ 

011  91300 
Amortització 
préstec l/p ens fora 
del sector 

41.946,28 € 3.000,00€ 38.946,28€  

SEGON.- Exposar aquest expedient al públic mitjançant anunci inserit en el tauló d'edictes 
de l'Ajuntament i en el Butlletí Oficial de la Província de València, pel termini de quinze dies, 
durant els quals els interessats podran examinar-ho i presentar reclamacions davant el Ple. 
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L'expedient es considerarà definitivament aprovat si durant el citat termini no s'hagueren 
presentat reclamacions.  

 

06.- Aprovació del Calendari Fiscal 2022. Expedient 965/2021. 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

Vista la documentació que obra en l'expedient 965/2021 per a l'aprovació del Calendari Fiscal 
2022. 

Vist el Dictamen Informatiu Favorable de la Comissió Municipal Permanent i de Comptes. 

A la vista del preceptuat en el RD 2568/1986, de 28 de novembre, pel qual s'aprova el 
Reglament d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, en relació 
amb la Llei 7/1985, de 2 d'abril, i altres disposicions concordants i d'aplicació, el Ple, per 
UNANIMITAT, ACORDA: 

PRIMER.- Aprovar el Calendari Fiscal 2022 que queda fixat de la següent manera: 

1º PERÍODE.- De l'1 de març al 29 d'abril: 

• Impost sobre Béns Immobles Urbans (primer termini). 

• Taxa per recollida de Residus Sòlids Urbans (primer semestre). 

• Impost sobre Béns Immobles Rústics. 
 

2º PERÍODE.- Del 2 de maig al 30 de juny: 

• Impost sobre Béns Immobles Urbans (segon termini). 

• Impost sobre Vehicles de Tracció Mecànica. 

• Taxa per Guals permanents i Reserves d'aparcament. 

• Taxa per Inspecció de vehicles, calderes de vapor, motors, transformadors, 
ascensors, montacargas i altres aparells i instal·lacions anàlogues d'establiments 
industrials i comercials. 
 

3º PERÍODE.- De l'1 de setembre al 31 octubre:  

• Impost sobre Béns Immobles Urbans (tercer termini). 

• Impost sobre Activitats Econòmiques. 

• Taxa per recollida de Residus Sòlids Urbans (segon semestre). 

Indicar que els dies d'atenció al públic en l'Ajuntament seran els dimarts no festius, de 10:00 
a 13:00 hores. 

SEGON.- Que es publique anunci del mateix en el Butlletí Oficial de la Província i Tauler 
d'anuncis de l'Ajuntament per al coneixement de les persones interessades. 

 

07.- Proposta d'aprovació de l'Ordenança Municipal reguladora de la Convivència 
Ciutadana. Expedient 247/2021. 

Favorable 
Tipus de votació: Ordinària 
A favor: 8, En contra: 0, Abstencions: 3, Absents: 0 

Vista la documentació que obra en l'expedient 247/2021 per a l'aprovació d'una nova 
Ordenança Municipal reguladora de la Convivència Ciutadana. 
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Vist que amb data 24 de novembre de 2021 es va exposar el projecte de l'ordenança en el 
portal web de l'Ajuntament i no s'han rebut propostes de modificació i/o millora. 

A la vista del Dictamen Informatiu Favorable de la Comissió Municipal Permanent i de 
Comptes. 
Presentada la nova ordenança municipal que es proposa davant la necessitat d'assegurar la 
convivència ciutadana en el municipi. 

Pren la paraula el regidor responsable, Julio Berga i explica els objectius i línies d'actuació a 
seguir amb la nova ordenança.  

Donada paraula als grups municipals, el representant del Grup Popular diu que es van a 
abstenir perquè considera que conviure és caminar pel poble i no trepitjar alguna cosa que 
no vols per exemple, i aqueixes actituds incíviques també deuen ser regulades, entre unes 
altres.  

El Sr. Berga aclareix que aquesta ordenança es complementa amb una altra normativa 
municipal que existeix actualment i ja està en vigor, es pot llegir si es posa en Google 
“ordenances municipals d'Alfara del Patriarca”. 

Compromís avança el seu vot a favor  però remarca la importància de fer-la complir per falta 
d'actius policials.  

A la vista del preceptuat en el RD 2568/1986, de 28 de novembre, pel qual s'aprova el 
Reglament d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, en relació 
amb la Llei 7/1985, de 2 d'abril, i altres disposicions concordants i d'aplicació, el Ple de la 
Corporació, amb els 8 VOTS A favor de PSOE i Compromís, i les 3 ABSTENCIONS dels 
Grups Popular i Ciutadans, la qual cosa suposa la majoria absoluta legal, ACORDA: 

PRIMER.- Considerar aprovada de forma provisional Ordenança Municipal reguladora de la 
Convivència Ciutadana. 

SEGON.- Exposar al públic l'ordenança, previ anunci en el Butlletí Oficial de la Província de 
València, per 30 dies, durant els quals les persones interessades podran examinar-la i 
presentar reclamacions i suggeriments davant el Ple.  

TERCER.- En el cas que no s'haguera presentat cap reclamació o suggeriment durant el 
termini establit en el punt anterior, s'entendrà definitivament aprovada l'Ordenança Municipal 
reguladora de la Convivència Ciutadana. 

 

08.- Aprovació de l'II Pla Intern d'Igualtat. Expedient 948/2021. 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

Vist l'acord de Ple celebrat en data 9 de febrer de 2017, en el qual es va aprovar per 
unanimitat l'I Pla Municipal d'Igualtat amb vigència fins a 2020. 

Examinat l'expedient 948/2021 per a l'aprovació de l'II Pla intern d'Igualtat "II Pla de 
l'Ajuntament d'Alfara del Patriarca 2021-2025". 

Vistes les actes de la Comissió d'Igualtat en les quals aproven el citat pla i que aquest va ser 
ratificat en la Mesa de Negociació General celebrada el 25 de novembre de 2021. 
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Vist el Dictamen Informatiu Favorable de la Comissió Municipal Permanent i de Comptes. 

A la vista del preceptuat en el RD 2568/1986, de 28 de novembre, pel qual s'aprova el 
Reglament d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, en relació 
amb la Llei 7/1985, de 2 d'abril, i altres disposicions concordants i d'aplicació, el Ple de la 
Corporació, per UNANIMITAT, ACORDA: 

PRIMER.- Considerar aprovat el "II Pla d'Igualtat d'Alfara del Patriarca" amb vigència 2021-
2025. 

 

09.- Adhesió a convenis marc en matèria d'embargaments. Expedient 958/2021. 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

A la vista del conveni marc entre la Generalitat i la Federació Valenciana de Municipis i 
Províncies, i el conveni en la mateixa matèria amb l'AEAT en matèria d'embargaments que 
obra en l'expedient, així com el CONVENI AEAT-FEMP EN MATÈRIA D'INTERCANVI 
D'INFORMACIÓ TRIBUTÀRIA I COL·LABORACIÓ EN LA GESTIÓ RECAPTATÒRIA AMB 
LES ENTITATS LOCALS, 

Vist el Dictamen Informatiu Favorable de la Comissió Municipal Permanent i de Comptes. 

A la vista del preceptuat en el RD 2568/1986, de 28 de novembre, pel qual s'aprova el 
Reglament d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, en relació 
amb la Llei 7/1985, de 2 d'abril, i altres disposicions concordants i d'aplicació, el Ple de la 
Corporació, per UNANIMITAT, ACORDA: 

PRIMER.- Aprovar l'adhesió al Conveni marc de col·laboració entre la Generalitat i la 
Federació Valenciana de Municipis i Províncies, en l'àmbit de la Comunitat Valenciana, en 
matèria d'embargaments per deutes corresponents a ingressos de dret públic a realitzar fora 
dels seus respectius àmbits de competència territorial. 

SEGON.- Aprovar l'adhesió a el  CONVENI AEAT-FEMP EN MATÈRIA D'INTERCANVI 
D'INFORMACIÓ TRIBUTÀRIA I COL·LABORACIÓ EN LA GESTIÓ RECAPTATÒRIA AMB 
LES ENTITATS LOCALS, 

TERCER.- Facultar a l'Alcaldessa perquè duga a terme els tràmits oportuns relacionats amb 
aquesta adhesió. 

 

10.- Modificació d'Estatuts del Consorci Aigües de l'Horta. Expedient 981/2021. 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

Vist l'expedient número 981/2021 per a l'aprovació de la modificació dels 
Estatuts del Consorci Aigües de l'Horta. 

Sotmès l'assumpte a votació, per UNANIMITAT, el Ple de la Corporació ACORDA: 

PRIMER.- Aprovar la proposta de modificació dels Estatuts del Consorci Aigües de l'Horta. 
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SEGON.- Notificar el present acord al Consorci Aigües de l'Horta. 

 

11.- Ratificació del Pla Local de Residus. Expedient 951/2021. 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

Vist que des de la Mancomunitat del Carraixet s'ha aprovat el Pla Local de Residus per als 
municipis que la conformen posat que el servei està mancomunat. 

Vist el Dictamen Informatiu Favorable de la Comissió Municipal Permanent i de Comptes. 

Exposat el Pla Local de Residus Local d'Alfara del Patriarca. 

A la vista del preceptuat en el RD 2568/1986, de 28 de novembre, pel qual s'aprova el 
Reglament d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, en relació 
amb la Llei 7/1985, de 2 d'abril, i altres disposicions concordants i d'aplicació, el Ple de la 
Corporació, per UNANIMITAT, ACORDA: 

PRIMER.- Ratificar el Pla Local de Residus. 

SEGON.- Notificar el present acord a la Mancomunitat del Carraixet. 

 

12.- Adonar al Ple dels compromisos renovats per a 2050 per a recolzar el Pacte 
Europeu de les Alcaldies. Expedient 903/2021. 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

Per part de la Sra. Alcaldessa, s'adona al Ple del seu exprés i ple suport al Pacte Europeu 
de les Alcaldies, signat el passat 11 de novembre de 2021, i presenta els compromisos 
renovats per a 2050 que són els següents: 

• Compromís amb la neutralitat climàtica per a 2050, reduint les nostres emissions de 
GEI almenys en un 80% per a 2050, i augmentant la nostra resiliència per a adaptar-
nos als impactes del canvi climàtic, fent de l'acció climàtica nostra prioritat. 

• Involucrar a la ciutadania, les empreses i als governs de diferents administracions en 
la transformació dels nostres sistemes social i econòmic, mitjançant el 
desenvolupament de pactes locals sobre el clima. 

• Actuar per a iniciar i accelerar la transició incloent disposicions per a mitigar i adaptar-
se al canvi climàtic, sense deixar de ser inclusiu. 

• Formar xarxes amb altres alcaldes i líders Europeus i extra Europeus. 

Aquests compromisos exposats tenen com a finalitat contribuir als objectius de l'Acord de 
París i del Pacte Verd Europeu. 
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13.- Adonar al Ple de l'Informe de Memòria Històrica. Expedient 704/2021. 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

Per part del regidor Jaume Martínez, s'exposa a la Comissió el procediment seguit i l'estat 
actual de l'Informe de Memòria Històrica. 

El portaveu del Partit Popular assenyala que de moment prefereix no dir gens i manifestar-
se amb motiu de la moció presentada pel Grup Compromís. 

 

14.- Moció presentada pel Grup Compromís per a la retirada d'elements i plaques 
franquistes del municipi. 

Desfavorable 
Tipus de votació: Ordinària 
A favor: 2, En contra: 9, Abstencions: 0, Absents: 0 

El Regidor del Grup Compromís, Sergi Pastor, procedeix a llegir la moció, el tenor literal de 
la qual és el següent: 

"EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

Recentment,  patim un  augment de l'enaltiment de el  franquisme als   nostres  carrers, l'arribada de 
l'extrema dreta als  institucions i el seu emblanquiment de la dictadura franquista ha  normalitzat el 
període més fosc de la nostra història de l'últim segle. 

Després de 40 anys dónes de la mort del dictador, els  nostres carrers no poden seguir tenint símbols 
que exalten, personalment o col·lectivament, la sublevació militar  de la Guerra Civil i de la repressió 
de la Dictadura. 

Per  aquest motiu, i en compliment de l'article 15.1 de la Llei 52/2007 de 26 de desembre, per la qual 
és reconeixen  i amplien drets i s'estableixen  mesures en favor  dels qui  van  patir  persecució o 
violència durant la guerra civil i la dictadura: 

“Els  Administracions públiques, en l'exercici  dels  seues competències, prendran els  mesures 
oportunes per  a la retirada d'escuts, insígnies, plaques i altres objectes o esments commemoratius 
d'exaltació, personal o  col·lectiva, de la  revolta militar, de la  Guerra Civil i de la  repressió de la 
Dictadura. Entre aquestes mesures podrà incloure’s la retirada de subvencions o ajudes públiques.”  

i l'article 39 de la Llei 14/2017, de 10 de novembre, de memòria democràtica i per a la convivència de 
la Comunitat Valenciana: 

1.  L’exhibició  pública  d’escuts,  insígnies, plaques  i  altres  objectes  o   mencions,  com  llaura  el 
nomenclàtor de carrers, inscripcions i altres elements adossats  a edificis públics o situats a la via 
pública, realitzats en commemoració, exaltació o  enaltiment  individual o  col·lectiu de la  revolta 
militar  de 1936  i de el  franquisme, dels seus dirigents o dels  organitzacions que van  sustentar  el 
règim dictatorial és considera contrària a la memòria democràtica i a la dignitat dels víctimes. 

2.   Els  administracions  públiques  de  la  Comunitat  Valenciana,  en  l’exercici  de  els  seues 
competències i  de conformitat amb   el  que estableix l’apartat  primer, adoptaren  els   mesures 
necessàries per  a retirar o eliminar els  elements contraris a la memòria democràtica, sense perjudici 
dels  actuacions que els  víctimes, els  seus  familiars o els  entitats memorialistes puguen dur  a terme 
en defensa del seu dret a l’honor i la dignitat.  
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3. Quan els  elements contraris a la memòria democràtica estiguen col·locats en edificis de caràcter 
privat amb  projecció a un  espai visible d’accés o ús públic, els  persones propietàries hauran de retirar-
els o eliminar-els. 

4. Quan els  elements contraris a la memòria democràtica estiguen col·locats en edificis de caràcter 
públic, els institucions o els persones jurídiques titulars seran responsables de retirar-els o eliminar- els. 

5. Per  a determinar els  elements contraris a la memòria democràtica que no  hagen sigut retirats o 
eliminats voluntàriament, és constituirà una comissió tècnica dependent de l’Institut    Valencià de la 
Memòria Democràtica, els  Drets Humans i els  Llibertats Públiques, que elaborarà una relació dels 
elements que s’han de retirar o eliminar. La seua com- posició, la forma d’integració, la dependència 
jeràrquica, els  funcions i els  competències, els  regles de funcionament i d’altres requisits exigits 
legalment s’establiran  reglamentàriament. L’òrgan  directiu de l’Institut Valencià   de la  Memòria 
Democràtica, els  Drets Humans i els  Llibertats Públiques notificarà als  persones titulars dels elements 
inclosos en aquesta relació l’incompliment de la seua obligació d’eliminar-els o retirar-els. 

6. En el cas que és poguera considerar que concorren raons artístiques o arquitectòniques per  al 
manteniment dels elements contraris a la memòria democràtica, és podrà demanar l’assessorament 
tècnic de la conselleria competent en matèria de patrimoni històric i cultural o de el  comitè tècnic 
d’experts creat a aquest efecte  com a grup de treball adscrit a l’Institut Valencià   de la Memòria 
Democràtica, els  Drets Humans i els Llibertats Públiques. 

7. Si no  és produeix de manera voluntària la retirada o l’eliminació dels elements a què és refereix 
aquest  article, l’Institut Valencià   de la  Memòria Democràtica,  els  Drets Humans i els  Llibertats 
Públiques incoarà d’ofici el procediment per retirar els  elements esmentats. 

8. En tot cas és donarà tràmit d’audiència als  persones interessades per  un  termini  màxim  de quinze 
dies hàbils. La resolució motivada que finalitze el procediment haurà de dictar-s'i notificar- s'en 
el  termini  màxim  de tres mesos, comptadors dónes de el  dia  de l’acord  d’inici.  Transcorregut aquest 
termini, és produirà la caducitat del procediment. 

9. La resolució per la qual s’concorde la retirada d’elements contraris a la memòria democràtica recollirà 
el termini per  a efectuar-la i serà executiva, sense perjudici dels recursos que puguen interposar- s’hi. 
Si escau, podrà acordar-es’n la conservació en lloc adequat a efectes històrics o científics. 

10. Transcorregut el termini donat sense que s’hagen retirat els  elements esmentats, la Generalitat 
podrà retirar-els subsidiàriament, d’acord amb el que preveu la legislació vigent. 

11.  La conselleria competent  en matèria de memòria històrica i democràtica, amb  la  informació 
facilitada per   l’Institut Valencià   de la  Memòria Democràtica,  els   Drets Humans i els   Llibertats 
Públiques, inclourà en l’informe anual de seguiment previst en l’article 43 un apartat específic sobre el 
compliment de la retirada o l’eliminació dels ela- ments contraris a la memòria democràtica.  

Per  tot allò esmentat, proposem al ple de l'Ajuntament d'Alfara  elssegüents : 

ACORDS 

PRIMER.- Iniciar els  tràmits per  a la retirada de la rajola commemorativa que és troba als coneguts 
com “Pisos de la pau” amb  el lema “Organització sindical espanyola. Grup la pau. 60 habitatges any 
1970” amb l’escut de la Falange. 

SEGON.-   Iniciar  els  tràmits per  a la retirada de la rajola commemorativa de la font que és troba en 
el camí cap al barranc amb el lema “25 anys de pau Alfara del Patriarca”. 

TERCER.- Que   l’Ajuntament  d’Alfara  assumisca els   despeses  ocasionades per   aquestes accions 
contemplades en els  punts primer i segon. 
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QUART.- Refermar el compromís de l’Ajuntament d’Alfara amb   la memòria democràtica i el respecte 
als víctimes del franquisme." 

El portaveu de Compromís, després d'explicar la moció, indica que desconeixien la realització 
d'un estudi específic, però ara entén que aqueix estudi recolza la moció.  

Per part del portaveu del PP, es manifesta que el contingut de l'informe és poc interessant, i 
destaca l'existència de 60 habitatges socials construïts en Alfara en els anys 60, açò és 
l'important i no unes plaques que no té la major importància i edemes quasi no es veuen. 
Respecte a la font de Carpesa, respecte a Sant Isidre ell es quedaria amb la llei d'amnistia i 
el referèndum de 1978 i les eleccions de 1979, hi ha una part positiva en la memòria històrica.  

Compromís diu que existeix una llei que s'ha de complir.  

Per part del regidor responsable de l'àrea, Jaume Martínez, es manifesta la falta de criteri del 
grup Compromís en presentar una moció per a la realització d'unes accions que ja estaven 
sent treballades per l'equip municipal, una vegada més. Destaca la necessitat de treballar 
amb serietat els temes que es porten al Ple. 

Per part de Compromís es diu que ells no sabien res. 

L'Alcaldessa  proposa que es lleven els tres primers punts ja que ja s'estan fent, per la qual 
cosa no té sentit votar que es faça alguna cosa que ja s'està fent. 

Compromís assenyala que no lleva els tres punts. 

Sotmès l'assumpte a votació, el Ple de la Corporació, amb els 2 VOTS A favor del Grup 
Compromís, i els 9 VOTS EN CONTRA dels Grups PSOE, PP i Ciutadans, ACORDA: 

ÚNIC.- No aprovar la moció. 

 

15.- Moció presentada pel Grup Compromís perquè tornen a impartir-se els cursos de 
valencià para persones adultes. 

Favorable 
Tipus de votació: Ordinària 
A favor: 8, En contra: 0, Abstencions: 3, Absents: 0 

El Regidor del Grup Compromís, Sergi Pastor, procedeix a llegir la moció, el tenor literal de 
la qual és el següent: 

"EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

Encara que hauria de ser un assumpte conegut, superat i assumit, la llei reconeix l'oficialitat del valencià 
tant a la Constitució Espanyola com a l'Estatut d’Autonomia. Si repassem l'article 3 de la citada 
Constitució, diu: 

1. El castellà és la llengua espanyola oficial de l'Estat. Tots els  espanyols tenen el deure de 
conéixer-la i el dret a usar-la. 

2. Els altres llengües de l'Estat seran també oficials en els respectives Comunitats Autònomes 
d'acord amb els  seus Estatuts. 

I també, el nostre Estatut, a l'article 6, expressa, entre d'altres: 
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• L'idioma valencià és l'oficial al País Valencià, igual que ho és el castellà, que és l'idioma oficial 
de l'Estat. Tots tenen dret a conèixer-els i a usar-els i a rebre l'ensenyament del, i en, idioma 
valencià. 

• La Generalitat garantirà l'ús normal i oficial dels dues llengües, i adoptarà els mesures 
necessàries per tal d'assegurar-ne el seu coneixement. 

• Ningú no podrà ser discriminat per raó de la seua llengua. 

• S'atorgarà especial protecció i respecte a la recuperació del valencià. 

La Llei d'Ús i Ensenyament del Valencià de novembre de 1983 també expressa que el valencià, com a 
llengua pròpia del País Valencià, ho és també de la Generalitat i de la seua administració pública, de 
l'Administració Local i dels altres Corporacions i Institucions Públiques depenent de la Generalitat. 

Els valencià , com a llengua minoritzada, necessita la seua promoció, ús i defensa en tots els  àmbits 
de la societat, també dónes dels institucions. 

Amb l’arribada de la pandèmia, els cursos de valencià per a persones adultes van ser suspesos. 
Aquestes activitats serveixen per promocionar el valencià i per garantir l’ús de la nostra llengua en 
persones adultes. Creiem que per a una defensa i bon us del valencià, aquests tipus d’activitats són 
ben necessàries en un poble com Alfara. 

Pels motius exposats anteriorment, sol·licitem al Ple de l’Ajuntament d’Alfara l’adopció dels següents: 

ACORDS 

PRIMER.- Instar a l’Ajuntament d’Alfara  a reprendre els cursos de valencià per a persones adultes que 
van ser suspesos amb motiu de la pandèmia." 

Després de l'exposició de la moció, Sergi Pastor anuncia que modifiquen la moció introduint 
“En concret B2 i B1”, modificació que s'accepta. 

El portaveu del PP avança que es van a abstenir perquè no estan d'acord en diversos 
aspectes.  

El regidor responsable d'educació, Jaume Martínez manifesta que donat el canvi de redacció 
proposada per Compromís, l'equip de govern es compromet a fer-ho realitat de manera 
reglada.  

Sotmès l'assumpte a votació, el Ple de la Corporació, amb els 8 VOTS A favor de PSOE i 
Compromís i les abstencions de Partit Popular i Ciutadans, la qual cosa suposa la majoria 
absoluta, ACORDA: 

PRIMER.- Aprovar la moció presentada pel Grup Compromís amb la modificació plantejada. 

SEGON.- Reprendre els cursos de valencià, en concret nivell B1 i B2, suspesos amb motiu 
de la pandèmia. 

 

16.- Moció presentada pel Grup Compromís per a incentivar l'ús de vehicles elèctrics. 

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 
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El Regidor del Grup Compromís, Sergi Pastor, procedeix a llegir la moció, el tenor literal de 
la qual és el següent: 

"EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

L'evolució de la tecnologia per a la Mobilitat Elèctrica ha fet un salt qualitatiu molt important els  últims 
10 anys que s'ha demostrat amb un augment significatiu de l'autonomia dels vehicles. La millora dels 
prestacions dels bateries de liti per a ordinadors portàtils i aparells de telefonia mòbil ha contribuït en 
aquest sentit, obtenint bateries amb una capacitat i una eficiència energètica cada vegada més grans. 
Actualment els  Vehicles Elèctrics (VÉS) estan cridats a substituir progressivament la tecnologia 
dominant basada en la crema d’hidrocarburs d’origen fòssil. 

El preu que hem hagut de pagar a nivell mundial per la dolenta gestió d’aquests recursos energètics 
els  últims 150 anys és descomunal: el conjunt de drames socials (els guerres i la misèria) és esgarrifós 
i el caos mediambiental originat per la massiva emissió de gasos d'efecte hivernacle és de proporcions 
inimaginables. Tot açò fa que l'electrificació dels automòbils i d'altres vehicles seguisca important i 
prioritari els  propers 50 anys. 

Dónes de Compromís Alfara  creiem que calç actuar localment i posar al nostre municipi els eines 
necessàries per tal de promoure l'Eficiència Energètica i la Mobilitat Sostenible i en aquest sentit els  
vehicles Elèctrics són una molt bona solució 

ACORDS 

PRIMER.- Instar a l’Ajuntament d’Alfara al fet que estudie i planifique la instal·lació dels punts de 
càrrega 
per a vehicles elèctrics necessaris. 

SEGON.- Planificar la substitució gradual dels sures de vehicles d'ús municipal amb motors de 
combustió per  vehicles elèctrics, així com l'habilitació dels aparcaments on és guarden per a permetre 
la seua recàrrega. 

TERCER.- Promoure la instal·lació de punts de càrrega en els  aparcaments de residents, mitjançant 
campanyes de conscienciació sobre els  avantatges del cotxe elèctric. 

QUART.- Modificar l’ordenança corresponent reguladora de l’impost de béns immobles per a incorporar 
una bonificació a la taxa a pagar en els obres d’adequació dels garatges comunitaris o particulars per 
a la càrrega dels bateries dels vehicles elèctrics." 

El portaveu del PP demana un aclariment ja que ells fan al·lusió a la instal·lació de punts de 
recarrega en aparcaments i ell proposa que es fasen els punts també en la via pública.  

El regidor responsable de l'àrea, Julio Berga, procedeix en la seua intervenció a explicar tots 
els treballs i estudis tècnics que s'estan fent a nivell estratègic en el municipi, PMUS, PUAM, 
Estratègia d'habitatge. També assenyala que existeixen nombroses subvencions per als 
particulars. Respecte al sentit de vot diu que quan ja s'ha fet alguna cosa, no es pot votar a 
favor de demanar que es faça, pel nero fet que ja s'està fent.  

Intervé l'Alcaldessa  i assenyala que es proposa a Compromís l'eliminació del punt 4 per a 
poder votar-la a favor.  

Compromís accepta l'eliminació del punt 4 de la moció.  

Sotmès l'assumpte a votació, el Ple de la Corporació, per UNANIMITAT, ACORDA: 
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PRIMER.- Aprovar la moció presentada pel Grup Compromís. 

SEGON.- Estudiar i planificar la instal·lació dels punts de càrrega per a vehicles elèctrics.  

TERCER.- Planificar la substitució gradual de les flotes de vehicles d'ús municipal amb 
motors de combustió per vehicles elèctrics, així com l'habilitació d'aparcaments on es 
guarden per a permetre el seu recarrega. 

QUART.- Promoure la instal·lació de punts de càrrega en els aparcaments de residents 
mitjançant campanyes de conscienciació del cotxe elèctric. 

 

B) ACTIVITAT DE CONTROL 

 

17.- Adonar al Ple de les resolucions d'Alcaldia des del 22 d'octubre fins al 19 de 
desembre de 2021. 

S'adona per la Sra. Alcaldessa de les resolucions d'Alcaldia dictades. 

 

C) PRECS I PREGUNTES 

 

18.- Compromís planteja un prec per a augmentar la neteja viària sobretot en la zona 
de la plaça 9 d'Octubre. 

El portaveu del Grup Compromís planteja un prec que s'augmente la neteja en el poble, 
sobretot en la zona de 9 d'Octubre. 

 

19.- Compromís planteja una pregunta sobre el pàrquing de la zona dels paellers. 

El portaveu del grup Compromís si falta alguna acció a realitzar en la zona del pàrquing de 
la zona dels paellers posat que era una de les peticions dels Pressupostos Participatius. 

El regidor d'urbanisme respon que solament falta pintar les places d'aparcament. 

 

20.- Compromís fa una pregunta respecte a l'Ordenança Municipal de Repartiment de 
publicitat. 

El portaveu del grup Compromís indica que l'ordenança prohibeix el repartiment de publicitat 
en suport paper i penjar anuncis en façanes i mobiliari urbà. Afirma que ha observat que hi 
ha unes banderes del CEU penjades en espai públic.  

El regidor responsable respon que açò és diferent d'una publicitat en paper pegada en la 
façana, es tracta d'una institució i aqueixes banderoles no tenen finalitat comercial. 
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21.- Compromís pregunta sobre l'accés al Registre d'Entrada. 

El grup Compromís manifesta que en la Comissió Municipal Permanent i de Comptes es va 
preguntar si es podia accedir lliurement al Registre d'Entrada, i que sembla que en altres 
municipis sí es dona aquest accés. En concret assenyala que vol saber el cost de la 
realització d'un vídeo recent. 

L'Alcaldessa  contesta que el vídeo al que fan referència va tenir un cost zero ja que és una 
activitat subvencionada. 

 

22.- El Partit Popular pregunta sobre el canvi de nom d'un carrer. 

El portaveu del Partit Popular pregunta si algun veí va preguntar pel canvi de nom del carrer 
Assegadors. 

El regidor d'urbanisme contesta que creu que per registre d'entrada no existeix, sinó que va 
ser la bústia de suggeriments i se li va contestar perquè també feia referència a altres 
qüestions. 

El regidor del Partit Popular insisteix que sí es va presentar un registre d'entrada i la persona 
interessada vulgues que se li conteste. 

L'Alcaldessa  diu que se li contestarà. 

 

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT 
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